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Costin Manol iu : Domnule Dorin 
Andone, care sunt primele amintiri pe 
care le aveţi despre teatru? 
Dorin Andone: Foarte vagi .  Câteva 
imagin i  mişcate de la teatrul de 
păpuşi, unde mergeam cu grădiniţa 
şi, ulterior, cu şcoala. Amintirile certe 
despre teatru le am d in perioada 
l iceu lu i .  Am văzut aproape toate 
spectacolele Teatrului Naţional d in 
Cluj. De mai multe ori cele care îmi 
plăceau, pentru că mă bătea deja 
gândul să mă fac actor. Mi-au rămas 
în memorie spectacole ca Familia 
Toth, Afară, În faţa uşii, Cum vă place, 
Mobilă şi durere. Mergeam ş i  
urmăream în mod special jocul unor 
actori ca Silvia Ghelan, Anton Tauf, 
Marcel l u reş, Dorel Vişan ,  Gelu 
Bogdan lvaşcu. 
C.M.: Cum v-aţi descoperit vocaţia 
pentru actorie? 
D.A. : Mi -a  plăcut teatru l ,  pur şi 
simplu. Cu timpul, am început să recit 
poezi i  l a  serbări . U n  moment 
important a fost întâlni rea cu cel care 
apoi m i -a devenit u n  foarte bun  
prieten, actorul Călin Nemeş, care azi 
nu mai e printre noi . El era deja o 
vedetă a Clujului ,  mai ales în l umea 
adolescenţi lor, în mediul studenţesc. 
A fost invitat să participe la o serbare 
a liceulu i ,  la un spectacol de poezie 
în l imba franceză şi aşa ne-am 
cunoscut. Cu Căl i n  Nemeş şi alţi 
prieteni am făcut o mică trupă care 
cânta, dansa, recita, juca. Eram în 
clasa a X-a. Fără să-mi dau seama, 
am făcut atunci primele stud i i  de 
teatru. La finele l iceului , am plecat la 
Târgu Mureş, am dat admitere la 

actorie, am intrat, şi aşa a continuat 
povestea. 
C.M. :  Cum aţi defini talentului unui 
actor? 
D.A. : Cu talent te naşti . Or, toate 
înzestrări le cu care te naşti sunt date 
de Dumnez�u . 1 1  putem defin i  pe 
Dumnezeu? 11 putem cuprinde? 
C.M.: Nu se poate spune că un actor 
a fost talentat Într-o seară şi 
netalentat În alta. 
D.A. : Există o lege a lu i Murphy care 
sună cam aşa: I nteligenţa pe glob 
este constantă, numărul populaţiei 
creşte. Ta lentu l  u n u i actor este 
constant, dar el , actorul, nu reuşeşte 
de fiecare dată să-I folosească deplin. 
C.M . :  E important pentru actor 
aspectul său fizic? 
D.A. : Poate da, poate nu .  Regizorii 
ştiu mai bine cât de important este 
aspectul fizic, în funcţie de personaj, 
de felu l  cum îşi concep spectacolele. 
Un actor foarte talentat şi mai puţin 
dotat fizic poate supl in i  defectele pe 
care le are. El poate juca o gamă 
mare de roluri şi poate fi un excelent 
conducător de energie, chiar dacă nu 
este foarte chipeş sau dacă nu arată 
într-un fel mai special. Mai importantă 
este condit ia f iz ică decât f iz icul 
actorului .  

' 

C.M.: În ce Împrejurări aţi ajuns actor 
al Teatrului Naţional din Cluj? 
D.A.: Când am terminat facultatea, 
în 1 987 ,  a venit un  ord i n  de la 
Min isterul Culturi i ,  pr in care toată 
promoţia a fost repartizată la Teatrul 
"Andrei M u reşan u"  d i n  Sfântu 
Gheorghe, judeţul Covasna. Toţi cei 
trei actori ai clasei mele de actorie 
de la Târg u M ureş - M i haela 
Rădescu, Bogdan Caragea şi cu 
mine - au ajuns astfel la Sfântu 
Gheorghe. N-a fost rău .  A fost o 
experienţă extraordi nară pentru 
mine; şi ca om şi ca actor. I n  1 990, la 
Teatrul Naţional din Cluj lucrau Mihai 
Măniuţiu şi Victor Ioan Frunză. Mi-am 
!!is că merită să aj ung aco lo .  
l ntâlnirea cu astfel de oameni de 
teatru era o sansă oe care n-am vrut 

s-o ratez. M-am înscris la concurs, l
am l uat şi iată -mă angajat a l  
Naţional u lu i  clujean. 
C.M. :  Un concurs e o formă potrivită 
de alegere şi angajare a unui actor? 
D.A.: E bine ca actori i să fie văzuţi în 
spectacole gata făcute, în care au 
parteneri, în care se poate vedea cum 
intră în relaţie cu aceştia. Sunt cazuri 
în care un actor, la concurs, este 
excepţional şi apoi nu reuşeşte să 
intre în relaţie cu ceilalţi în spectacol . 
Dacă actorul nu poate fi urmărit în 
spectacole închegate, concursu l  
devine necesar, obligatoriu .  
C.M.: Care sunt realizările importante 
pentru Dorin Andone, pe scena 
Teatrului Naţional din Cluj? 
D.A. : Un prim rol care pentru mine a 
însemnat imens a fost Pavlicek din 
Transfer de personalitate de Dumitru 
Solomon, spectacol montat de Victori 
Ioan Frunză. M-am trezit azvârlit într
un rol principal, greu, cu probleme. 
Un personaj foarte complicat, scris 
foarte b i ne .  Spectaco l u l  a avut 
succes. Am avut norocul să pornesc 
bine. Un alt moment important a fost 
spectacolul cu Marat-Sade de Peter 
Weiss, regizat tot de Frunză. A urmat 
apoi colaborarea cu Mihai Măniuţiu .  
Spectacolul cu Săptămâna luminată 
a fost pentru mine un altfel de teatru 
decât cel făcut până atunc i .  Un  
personaj pe care aş vrea să-I mai joc, 
pentru că abia acum am înţeles exact 
cum trebuie făcut, este Sganarelle din 
Don Juan de Moliere, în regia lu i  
Tudor Chiri lă. Un spectacol care m-a 
împins să investighez alte zone a fost 
Nu poţi trece cu capul prin zid după 
Stanislaw Witkiewicz montat de Anca 
Bradu. Un rol care m-a solicitat a fost 
Nero din spectacolul cu piesa Seneca 
de Viorel Cacoveanu, pusă în scenă 
de Ki ncses E lemer. Spectaco lu l  
Nunta, conceput de Mihai Măniuţiu ,  
a fost pentru mine un alt prag. Nu 
doar pentru că în acest spectacol 
alerg şi dansez foarte mult, ci pentru 
că fiecare mişcare trebuie făcută 
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dorit de  Măn i uţ i u ;  u n  dans 
maramureşan care înseamnă altceva 
decât o mişcare făcută pe muzică. 
Am învăţat să mă exprim folosind 
limbajul miş9ării şi pentru mine este 
un  câştig. I ntr-un  spectacol nou, 
montat de Mari us  Oltean ,  Zbor 
deasupra unui cuib de cuci, joc un 
alt rol principal care îmi place foarte 
mult, McMurphy. 
C.M. :  Cum este Întâlnirea cu un 
personaj ca McMurphy din Zbor 
deasupra unui cuib de cuci ? 
D.A. : Fiecare rol este o provocare 
prin datele pe care le conţine. O 
provocare într-o anume d irecţie. 
McMurphy mă d uce într-o zonă 
destul de  de l icată . Acti u nea se 
petrece într- u n  ospi

'
c i u ,  dar 

McMurphy nu este un alienat mintal . 
Este doar uşor bolnav psi h ic .  O 
problemă de nuanţă. E mult mai uşor 
să faci un nebun adevărat decât un 
personal cu o uşoară afecţi u ne 
psihică. I ntr-un microunivers care 
funcţ ionează d upă reg u l i  foarte 
str icte, McMurphy v i ne  cu  
nonconform i sm ,  cu u n  aer  de  
libertate,cu dorinţă de  eliberare care 
porneşte din i nterioru l său .  Toate 
aceste date m-au ajutat să nuanţez 
personajul . 
C.M.: S-ar putea spune că spitalul de 
nebuni este de fapt lumea şi cei din 
interior sunt oamenii care caută să 
scape de probleme, păcate, obsesii? 
D.A. : Cl inica este personificare a 
societăţii în care trăim . Din păcate, 
cei care fac parte din ş.cest sistem 
nu vor să se elibereze. I ntre cei care 
trăiesc în spital şi McMurphy este o 
contradicţie clară. Ei vin de bună voie 
la cl inică, intră în acest microunivers 
şi se supun regu l i lor după care 
funcţionează el. Chiar dacă acestea 
nu le convin, chiar dacă îi afectează, 
ii rănesc de foarte m u lte ori ,  ei 
conti n uă să funcţioneze potrivit 
normelor şi să trăiască aşa. Apariţia 
lui McMurphy derutează, dereglează 
s istemu l ,  pune  mar i  semne d e  
întrebare celor care conduc soitalul 

- sorei-şefe, doctorului , asistenţi lor 
şi bolnavilor cu care el intră în contact. 
Chiar dacă nu reuşesc să evadeze 
din sistem, aceştia ajung până la 
urmă să-şi însuşească morala lu i  
McMurphy: întotdeauna să încerci a 
te opune unui sistem represiv. 
C.M. :  Pentru o societate postco
munistă cum e cea românească, În 
care unii oameni au un anumit tip de 
nostalgie, Zbor deasupra unui cuib de 
cuci, poate fi un spectacol cu trimitere 
directă la stricta noastră actualitate, 
În care mulţi nu reuşesc sau nu vor 
să iasă din sistem? 
D.A. : Cu siguranţă. Pentru noi, Zbor 
deasupra unui cuib de cuci trimite o 
săgeată spre cei care au uitat prea 
repede în ce lume au trăit, care nu 
vor să părăsească acea lume. Este 
doar u na d i ntre d i mens i u n i l e 
spectacolu lu i .  Nu  cred că autorul 
american al romanului Zbor deasupra 
unui cuib de cuci, Ken Kesey, s-a 
gândit la societatea comunistă. Este 
vorba, în general, de societatea de 
azi , de sistemul  închis care este 
lumea noastră, care funcţionează 
după legi impuse de alţii. Că acei alţii 
sunt d ictatori comun işti , că sunt 
dictatori militari ca în America Latină 
sau pur şi simplu preşedinţi de stat, 
pol i t ic ien i  sau bancheri care ne  
dirijează viaţa, nu este esenţial pentru 
spectacol . Ideea este că orice sistem 
social ,  oricât de bine organizat şi 
controlat, riscă la un moment dat să 
fie tulburat de un "accident", de un 
McMurphy, care ajunge să fie un lider 
al e l iberării de sistem,  ind iferent 
despre ce sistem este vorba. În prima 
parte a spectacolu lu i  sora-şefă îi 
spune l u i  M cM urphy :  "Dom nu le  
McMurphy, acestea sunt reguli le şi 
trebu ie  să l e  respectaţi " .  El î i  
răspunde: "Doamnă, aşa mi se spune 
totdeauna. Să respect reguli le, iar eu 
n-am decât un singur gând. Să le 
încalc dracului pe toate". 
C.M.: Păstrând proporţiile, se poate 
spune că McMurphy este un 
salvator? 

D.A. : Este un salvator pentru că 
încearcă să deschidă ochii celorlalti. 
Îi face să înţeleagă că sora-şefă nu 
face decât să-i terorizeze şi nu să-i 
ajute. Ea nu vrea să-i vindece, ci să
şi construiască micul ei sălaş, peste 
care să fie un dictator. McMurphy îi 
ajută să-şi regăsească persona
litatea, să-şi dea seama că gestul lor 
de a se interna voluntar în clinică a 
fost poate nesăbuit. În loc să se 
elibereze de toate vicisitudini le pe 
care ei le trăiau în lume, au sărit din 
lac în puţ. Au venit într-un loc mult 
mai închistat, mai opresiv decât 
societatea reală, în care nu e uşor 
să trăieşti, dar e oricum de preferat 
cli n ici i  respective. Dacă trăind în 
universul vast ni se pare că legile ne 
sunt împotrivă şi, dorind să scăpăm 
de ele, evadăm într-un microunivers, 
nu facem decât să ne legăm singuri 
cătuşele din ce în ce mai strâns. 
Eliberarea nu poate avea loc decât 
pe verticală şi nu într-o altă lume, mai 
restr ictivă , cu aceleaşi tare ca 
întreaga societate. Primul care îl 
înţelege pe McMurphy şi care i se 
alătură este Indianul , singurul care s
a opus în felul lui sistemului opresiv 
impus de sora-şefă printr-o tăcere 
pre lung ită. E forma de protest a 
lndianului şi e firesc ca primul discipol 
al lui McMurphy să fie cel care are 
deja o atitudine. Graţie lui McMurphy, 
acea sumă de s ingu rătăţi , care 
trăiesc împreună ,  î nvaţă ceva 
esenţial :  solidaritatea. 
C.M.: Aţi lucrat multe spectacole cu 
Mihai Măniuţiu şi cu Victor Ioan 
Frunză. Aş vrea să face o comparaţie 
intre cei doi directori de scenă. 
D.A.: Sunt atât diferiti în felul în care 
văd teatrul şi în felul in care lucrează 
cu actori i şi , totuşi , au un  punct 
comun, decisiv pentru reuşita unui 
spectacol. Ştiu să te stârnească, să 
te provoace, să te conducă astfel 
încât să ajungi acolo unde vor ei. Ştiu 
să te facă să le urmezi gândul .  Am 
fost implicat foarte tare în l ucrul cu ei 
şi r;�r trebui să judec totul la rece 
pentru a face comparaţi i ,  ceea ce nu 



pot. Important este că am lucrat cu 
amândoi foarte bine şi am învăţat de 
la ei foarte mult. 
C.M. :  Sunteţi tentat să vă Încercaţi 
puterite ca regizor? 
D.A.: lncă nu. Simt că am ajuns la 
momentul în care încerc să mă 
�xprim la potenţialu l  maxim ca actor. 
li admir pe regizori pentru că sunt în 
stare să se ocupe de fiecare actor în 
parte, de  toate deta l i i l e  şi de 
specta9ol în ansamblu. O muncă 
uriaşă. lnqă mai am de lucrat cu mine 
ca actor. lncă simt nevoia să fiu pe 
scenă. Nu cred că aş fi fericit să stau 
în sală şi să-i provoc pe ceilalţi să 
joace, fără să fiu şi eu împreună cu 
ei pe scenă, fără să joc alături de ei. 
Să regizez un spectacol şi să şi joc 
în el ar fi prea mult pentru mine în 
acest moment. 
C.M. :  Pentru a doua jumătate a 
stagiunii 98199, ce proiecte are Dorin 
Andone? 
D.A.: Repet în spectacolul cu Visul 
unei nopţi de vară de Shakespeare, 
montat la Naţionalul din Cluj de Victor 
Ioan Frunză. N-am o sarcină uşoară 
pentru că joc două personaje -
Theseu, ducele Atenei şi Oberon, 
craiu l  zânelor - care în vizi unea 
directorului de scenă au foarte multe 
în comun şi de aceea domnia sa e de 
părere că trebuie să fie jucate de 
acelaşi actor. Tot cu Victor Ioan Frunză 
vom începe repetiţiile la Tom Painede 
Paul Foster. Către finalul stagiunii , 
Grigore Gonţa va pune în scenă 
Divanul persian după romanul lu i  
Mihai l  Sadoveanu, dramatizat de 
Octavian Sava. Un spectacol muzical, 
foarte complex. Muzica e compusă de 
Nicu Alifantis. Nu peste mult timp vom 
relua u n  spectacol de succes al 
Teatrului Naţional din Cluj :  Persecu
tarea şi asasinarea lui Jean Paul Marat 
de Peter Weiss, regizat tot de Victor 
Ioan Frunză, spectacol cunoscut sub 
numele Marat-Sade. A fost şi cred că 
va fi în conti nuare un spectacol 
eveniment. 

"Patru gâşte Într-un stol 1 Pe
nserate dau ocol 1 Spre Nord se 
duc 1 Spre Sud se duc 1 Zboară 
peste-un cuib de cuc 1 Zboară, 
zboară, zboară . . . .  " 

Teatrul Naţional din Cluj - Zbor deasupra 

unul cuib de cuci de Dale Wasserman, 
după romanul omonim de Ken Kesey: 
Premiera: 27 decembrie 1998. Regia şi 
i l ustraţia muzicală : Marius Oltean. 
Scenografia :  Horaţ lu Mihaiu .  Din 
d istribuţie : Dorin Andone, Cristina 
Pardanschi, Dragoş Pop, Dan Chiorean, 
Petre Băclolu, Paul Basarab, Doru Surcel, 
Ioan lsalu, Gelu Bogdan lvaşcu, Şorin 
Misirantu s.a. 

Zboru l traduce în plan simbolic o 
neputinţă: aceea de a nu fi în stare 
să zbori. Este aceasta o rezolvare 
răsturnată prin simetrie psihologică? 
Individul strivit de ordinea rigidă a 
unei societăţi uniformizante visează 
sau riscă zborul deasupra cuibului de 
cuc i .  Evadarea d i n  societatea
capcană este pentru cei ce 
îndrăznesc să o sf ideze, pr in  
afirmarea altor regul i ,  un zbor incert, 
visat doar sau eşuat. 
La vremea sa, în 1 962, romanul lui 
Ken Kesey Zbor deasupra unui cuib 
de cuci exprima revolta generaţiei 
an i lo r  '60 ,  asociată m i şcăr i i  
contestatare hippy. Consacrarea i-a 
adus-o însă versiunea scenică a lui 
Dale Wasserman ş i  ecran izarea 
anto log ică a reg i zo ru l u i  M i los 
Forman, în 1 975. De atunci încoace, 
partitura nu şi-a pierdut actual itatea. 
Regizorul Marius Oltean pariază şi 
riscă careul de aşi cu această opţiune 
repertorială. Meritul montării e că îşi 
propune şi reuşeşte să respecte 
scenariul , oferind actorilor îndelung 
aşteptatu l  moment al rolu ri lor de 
compoziţ ie .  Mar ius  Oltean se 
aprop ie fără i nh i biţ i i  de text, ş i  
îndepărtează astfel umbra montărilor 
precedente. D i rijează cu  mână 
sigură, polifonic, grupul personajelor, 
lăsând suficientă l ibertate de definire 
fiecăruia în parte . Scenele de delir 
colectiv dezvăluie o atentă dozare a 
energ i i l o r. Momentu l  aproape 
insesizabil al declanşării crizei creşte 
polifonic, prin acumularea tensiunilor 
individuale, atingând finalu l  de frază 
fără artificiu căutat. 
Marius Oltean riscă şi câştigă cu 
careu l  de aşi pentru că de data 
aceasta nu fo rţa personaj u l u i  
principa l ,  M cMurphy dă  "carnea" 
spectaco l u l u i ,  c i  patru d i ntre 
personajele ospiciu lu i :  Billy Bibbit 
Dan Chiorean, Martini - Ioan lsaiu, 
şefu l  Bromden - Dragoş Pop, 
Cheswick- Doru Surcel. Patru roluri 
asumate de actori, diferit accentuate, 
conturează diversitatea tipologică a 
salonului de ospiciu .  Dan Chiorean 
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